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Möödunud aastal al-
gatatud Elva väike-
lastekodu maa-ala 
(Järve 1) detailpla-
neering läbis edukalt 
keskkonnamõju stra-
teegilise hindamise 
ja teisipäeval kogu-
nenud avalikul arut-
elul jäid kõik tulemu-
sega rahule.

Sirje Veldi

Sotsiaalministeerium te-
gi Elvas väikelastekodu te-
gevuse jätkamiseks ja are-
nemiseks linnale ettepa-
neku leida koht ja võima-
lused nelja peremaja ehi-
tamiseks ning hilisemaks 
üleandmiseks linnale. Pi-
kaajaliste kogemustega, 
1948. aastast Elvas tegut-
seva väikelastekodu likvi-
deerimine tähendanuks 40 
töökoha kaotust ja laste ja-
gamist teiste lastekodude 
vahel. Lastekodu üleviimi-
ne mujale oleks aga tähen-
danud olemasolevate hoo-
nete müüki ning võima-
lust, et praegune sotsiaal-
maa muudetaks arendajate 
survel elamumaaks. Kuigi 

selline areng oleks vastu-
olus linna üldplaneeringu-
ga, poleks linnal selle ta-
kistamiseks muud võima-
lust, kui ehitada peremajad 
praegusele lastekodu krun-
dile.

Nelja asemel kaks
Kohe alguses oli selge, 

et neli peremaja samale 
krundile ei mahu ning vä-
hemalt ühele majale tuleb 
leida koht kusagil mujal.

Möödunud aastal val-
minud detailplaneering 
nägi ette kolme perema-
ja ehitust Järve 1 krundi-
le. Keskkonnamõjude stra-
teegilise hindamise tule-
musel otsustati Järve 1 
krundile ehitada lastekodu 
krundi lääneservale ainult 
kaks peremaja, millest üks 
jääb ehituskeeluvööndisse 
ja ehituse käigus võetakse 
maha viis puud.

Keskkonnamõjusid hin-
nanud ekspert Arvo Järvet 
leidis, et ehituskeeluvöön-
di vähendamine 50 meet-
rilt 25 meetrini ei saa kui-
dagi kahjustada avalikkuse 
huve, sest tegemist on ta-
raga piiratud alaga, mis ka 

praegu pole mõeldud avali-
kuks kasutamiseks. Ka oht 
mõjuda halvasti Verevi jär-
vele on tema kinnitusel pi-
gem hüpoteetiline.

Põhiküsimuseks pee-
ti hoopis kavandatud hoo-
nete ehitamise võimalikku 
kahju tekitamist kinnistul 
kasvavale metsale ning El-
va-Peedu parkmetsale ter-
vikuna. Sealsed metsapar-
gid on üsna ulatuslikult 
kahjustatud juurepässuga, 
mistõttu toimub loodus-
likult männi vaheldumi-
ne kuusega, mis põhjustab 
pikapeale pohlamänniku-
te asendumise jänesekap-
sakuusikutega. Järve tn 1 
kinnistul on niisugune üle-
minek selgelt nähtav kin-
nistu lõunapoolses osas, 
mis jääb vastu H. Raudse-
pa tänavat.

Laste huvides
Valitud planeeringu va-

riandis on majade asukoht 
krundi läänepiiril, kus kas-
vab kõige vähem puid. Vä-
hendades küll ehituskee-
luvööndit on võimalik 25 
parkmetsa puu asemel lan-
getada 5 puud, millest heas 

seisundis ja väärtuslik on 
ainult üks mänd. Sellegi 
kahju kaalub üles sotsiaal-
ne mõju, milleks on Elva 
väikelastekodu kaasajasta-
mise vajadus. Valitud asu-
kohtadesse hoonete ehita-
mine võimaldab kujunda-
da lastele turvalise ja mil-
jööväärtusliku õueala, mi-
da peeti samuti käesole-
va detailplaneeringu puhul 
väga oluliseks. Samuti on 
planeering piisavalt kesk-
konnasõbralik likvideerita-
vate puude suhtes.

Kohaliku looduskaitse-
seltsi esindaja Maido Urbas 
ütles, et kui ta oli esialgu 
kavandatud planeeringu 
suhtes üsna umbusklik, siis 
viimane variant, mis arute-
ludes välja valiti, rahuldab 
teda täielikult.

Linnavalitsusel tuleb 
leida koht veel kahele pe-
remajale, mis arvatavas-
ti esialgsete plaanide ko-
haselt kerkivad mõne aas-
ta pärast Kase tänavasse. 
Kui valmivad ka nende ma-
jade planeeringud, siis saa-
vad täidetud kõik lasteko-
du säilimiseks ja arenguks 
vajalikud tingimused.

Kase tänava krundile, 
kuhu kerkivad kaks ülejää-
nud peremaja, on samuti 
valminud detailplaneering, 
mis peagi jõuab avalikkuse 
ette. Professor Afanasjevi 
muinsuskaitse alla olev su-
vila, kus asub lastekodu 
praegu, jääb laste kasutus-
se ka edaspidi. 

Lastekodu direktori Kai 
Räisa sõnul vajab nii laste-
kodu kui linn mitmesugu-
seid tugiteenuseid nagu las-
tepäevahoid, füsioterapeut 
ja logopeed. 

“Oleme mõelnud ka 
noortekodu peale, kuid eks 
näe, millised on võimalu-
sed,” ütles Räisa. 

Küsimusele, et kas siis, 
kui peremajad valmis saa-
vad, kolitakse vanadest pi-
parkoogimajadest kaas-
aegsetesse karpmajadesse, 
vastas Räisa, et nad looda-
vad ikka kolida kaasaegse-
tesse piparkoogimajades-
se ehk siis peremaju pro-
jekteerima hakkav arhitekt 
peab kindlasti arvestama 
kogu kompleksi kokkuso-
bivust. 
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Afanasjevi suvila krunt 
jääb ka edaspidi lastele
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Eestimaa külad 
kogunevad 
Randu. Lk 3

Haljastama asudes 
tasuks enne nõu pidada 
asjatundjaga. Lk 2

Elvalanna 
tuli Euroopa 
meistriks. Lk 5

Üle poole miljoni 
koolimajade 
remondiks

M a j a n d u s l a n g u -
sest hoolimata teeb El-
va linn ka tänavu ka-
hes koolimajas väikse-
maid remonditöid roh-
kem kui poole miljoni 
krooni eest.

Tartu maantee 3 koo-
limajas värvitakse 18 
klassi põrandad, viies 
klassis seinad ja remon-
ditakse koridore, lõpeta-
takse kantseleitiiva re-
mont ja tehakse korda 
klaaskoridori otsasei-
nad. Värskendusremon-
ti tehakse söökla söögi-
saalis ja tagaruumides.

Puiestee tänava koo-
limajas vahetatakse 
klassides kokku 173 lae-
valgustit, kuus klassi 
saavad uue põrandakat-
te, 3. korrusel vaheta-
takse 14 akent ja söök-
las 13 akent.

Kui majandussituat-
sioon vähegi lubab, siis 
sügisesel koolivaheajal 
vahetatakse ka võim-
la aknad ja kõrvaltrepi-
kodade uksed ja aknad 
ning tehakse veidi sani-
taarremonti.

“Täiendav remont 
nõuaks veel pool miljo-
nit, kuid praegu me ei 
tea, kuidas laekuvad tu-
lud meie eelarvesse ja 
milline on meie võime 
investeerida,” ütles lin-
napea Reno Laidre. EPP

2011. aasta lõpuks valmivad kaks peremaja peavad sobima kinnismälestisena muinsuskaitse all oleva Afanasjevi suvila arhitektuuriga. Nii ker-
kib paari aasta pärast Verevi kaldale terve piparkoogimajade küla. Foto: Milvi Kapaun

Riik premeerib 
õpetajaid 
palgalangusega

Elva linnapea Reno 
Laidre ütles ajalehele, 
et uus kooliaasta ei tõo-
ta õpetajatele midagi 
head, sest neid on oota-
mas taas neljaprotsen-
diline palgakärbe, mis 
viib raskustega saavu-
tatud palgatõusust veel 
4%. Haridusministel Lu-
kas on lubanud õpetaja-
te palgakärpe eest küll 
seista, kuid see ei pruu-
gi õnnestuda. Juba prae-
gu ei jagu paljudel oma-
valitsustel raha õpetaja-
tele puhkusetasude väl-
jamaksmiseks.

Suure tõenäosusega 
tuleb õpetajate palga-
kärbe arutusele 10. au-
gustil, kui Elva linnavo-
likogu koguneb erakor-
ralisele istungile.

“See on raske otsus, 
kuid õpetajate palgad 
on riigi poolt ette an-
tud ja meile siin otsusta-
misõigust ei jäeta,” ütles 
linnapea. EPP

PÄÄSTETUD Keskkonnamõjude hindamine andis parima lahendi
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Elamukvartali hal-
jastus peab olema 
mugav, tervislik ja 
ilus, otstarbekas, 
ökonoomne ja estee-
tiline.

Eevi Volmer, 
maastikuhooldaja, 
Elva linna haljastaja 
1963-2001

Aastasadade jooksul on 
jäänud püsima teatud üldi-
sed kompositsiooni printsii-
bid, nagu ühtsus, proport-
sioon, harmoonia, rütm, 
tasakaal, ruumilisus, kont-
rastsus ja kooskõlalisus.

Rajatav haljastus peab 
harmoneeruma ümbruse-
ga ja kodukoha kauniks 
kujundamine ei või toimu-
da looduse kahjustamise 
arvel. Loodusmaastik peab 
säilitama oma mitmekesi-
suse.

Esmamulje elamukvar-
talist saab kaugvaates – 
asukoha valikust maastiku 
suhtes, lähemalt vaadates 
haljastuse kujundamisest 
ja rajamistööde tasemest.

Haljastus ei tähenda si-
hipäratut istutamist. Ei is-
tutata ju ainult iluks, vaid 
soodsa keskkonna kujun-
damiseks, mikrokliima 
loomiseks (tuulte takista-
mine, müra- ja tolmutõr-
je jne.) ja hoonete sidumi-
seks maastikuga. Haljastus 

peaks moodustama ümb-
ritsevaga terviku.

Haljastamisel on vajalik 
säilitada väärtuslik, arves-
tada mullastikutingimu-
si, sobivust ümbruses kas-
vavate liikidega. Puude ja 
põõsaste istutamisel tuleb 
jälgida ruumikujunduslik-
ke printsiipe ja vähetäh-
tis pole seegi, et haljastus 
oleks hõlpsalt korrashoi-
tav. Muru rajamisel tuleks 
arvestada, kas see kanna-
tab tallamist, põuda, liig-
niiskust ja kasutada Jõge-
val aretatud heintaimede 
seemnesegusid.

Vajalik on arendada väl-
ja teedevõrk ja puhkeko-
had. Jälgida, et uute teede, 
maa-aluste kommunikat-
sioonide, trasside ja muu-
de rajatiste ehitamisega ei 
oleks takistatud vee vaba 
äravool. Et ei tekiks üleuju-
tusi või põhjavee tõusust 
põhjustatud soostumist, 
mille tulemusel kahjusta-
takse kõrghaljastust (puud 
hukkuvad).

Puude ja põõsaste vali-
kul tuleb arvestada, et nad 
täidavad oma otstarbe ja 
on kaunid üksnes siis, kui 
nad kogu oma elu kestel 
kasvavad hästi, on terved 
ja elujõulised.

Piiretest tuleks kasuta-
da vabalt kasvavaid hekke 
ning suuri, tihedaid kõrge-
maid ja madalamaid põõ-

sarühmi. Nende rajamiseks 
kasutada vähenõudlikke, 
hästi õitsevaid ja söödava-
te marjadega liike. Selliste 
alade ökoloogiline efektiiv-
sus on suurem ja võimal-
dab kujundada kunstilise 
väärtusega haljastust.

Põhilisteks hooldustöö-
deks on roherinde niitmi-
ne, murdunud puude kõr-
valdamine, põõsarinde 
harvendamine, teede ja 
parklate korrashoid.

Roosidest ja teistest 
lilledest

Pargiroosid ei vaja tal-
vekatet, on talve- ja hai-
guskindlad, õitsevad kest-
valt ja rikkalikult, sobivad 
ülejäänud taimestikuga, le-
pivad kehvemate mullasti-
ku ja toitumistingimuste-
ga (piisab vaid kevadisest 
ja sügisesest väetamisest). 
Tagasilõikamisel tuleks 
piirduda võrsete tippude ja 
kuivanud okste eemalda-
misega, äraõitsenud õisi-
kud lõigata maha, see sti-
muleerib uute õite puhke-
mist.

Rikkalikult õitsvaid sä-
ravpunaseid pargiroose ei 
ole soovitav istutada teiste, 
samal ajal õitsevate põõ-
saste või tagasihoidlikuma-
te õitega rooside läheda-
le – nad varjutavad teiste 
ilu. Sobivaks taustaks neile 
on okaspuud. Paljude eri-

nevate sortide lähestikku 
kasvatamine võib mõjuda 
maitsetult, ka on neid ras-
kem hooldada.

Lilledest kasutada prii-
mulaid, mis hakkavad õit-
sema aprillis ja õitsevad 
mitu kuud ega mõju ka pä-
rast õitsemist murus häiri-
valt. Mägitaimed tuleks va-
lida nii, et need harmonee-
ruksid kohaliku taimesti-
kuga. Madalakasvulisi pü-
sililli võiks kasvatada koos 
sibul- ja kõrgekasvuliste 
püsililledega.

Peenrad sobivad murus-
se suurte, kuid mitte üle 
kümne ruutmeetri suurus-
te laikudena. Väikesed, al-
la ruutmeetrised lillerüh-
mad muudavad üldmulje 
rahutuks. Puude ja põõsas-
te alla sobivad madalakas-
vulised varjulist kasvukoh-
ta taluvad pikaealised või 
igihaljad metspipar, mai-
kelluke jt.

Elementaarne reegel on, 
et lillevaasides ja -kastides 
kasvatatakse lilli seal, kus 
pole võimalik rajada peen-
raid.

Iga aasta toob mõne uue 
perspektiivse puu- või põõ-
saliigi või vormi, püsiku või 
peenraroosi. Projekteerija 
peab teadma kõigi nende 
ökoloogilisi nõudlusi, mor-
foloogilisi tunnuseid jne.

Mida võiks teada 
koduõue haljastusest

10. augustil koguneb 
Elva linnavolikogu era-
korralisele istungile aru-
tama pedagoogide palga-
kärbet ning linna sooja-
majanduse küsimusi.

“14. augustil on täht-
aeg küsimaks vahendeid 
energiasäästu meetmest 
keskkatlamaja trasside 
rekonstrueerimiseks ja 
võrgu laiendamiseks,” üt-
les linnapea Reno Laid-
re. “Meil on vaja Elva lin-
na kaugküttepiirkonnad 
uuesti üle vaadata ja sel-
lega on natuke kiire. Tä-
na ei ole veel kõik pers-
pektiivsed alad Elvas 
kaugküttepiirkonnaga 
haaratud.”

Elva linnas on kaks 
suurt katlamaja ja kaks 
trasside võrgustikku. Mõ-
lemad katlamajad on saa-

nud uued katlad, mis lin-
najuhtide hinnangul töö-
tavad efektiivselt. Mõned 
aastad tagasi jõudis linn 
PHARE programmist saa-
dud toetusega vaheta-
da Kirde katlamaja soo-
jatrassid, ees ootab Kesk 
katlamaja trasside vahe-
tus.

“Keskkatlamaja tras-
sid tahaks kõik välja va-
hetada ja saavutada sel-
lega kõvasti energiakok-
kuhoidu, viia soojakaod 
minimaalseks, lisaks sel-
lele võrku natuke laien-
dada ja ühendada sellega 
näiteks uus suur tarbija 
Enicsi näol. Võit oleks ka-
hepoolne. Meie soe võiks 
neile kätte tulla odava-
malt kui nad ise praegu 
toodavad,” ütles Laidre. 

EPP

Suvel paigaldati Arbi-
mäe spordiväljakule 
kunst murukate ning 
nüüd saavad spordilem-
besed arbimäelased kodu 
lähedal pallimänge har-
rastada ka õhtuhämaru-
ses, sest plats on valgus-
tatud. 

Linnajuhtide sõnul ko-

gu kompleks veel päris 
valmis ei ole, kuid väik-
sematele lastele plaani-
tud mänguväljaku ehitu-
seks linnaeelarves täna-
vu raha pole. Küll aga lu-
bab linnavalitsus talvel 
teha sinna uisuväljaku. 

EPP

Arbimäe spordiplats sai 
kunstmurukatte

Tulemas erakorraline linnavolikogu 
istung

Elva linnavalitsuse 
28.07.09 korraldusega nr 
349 on vastu võetud Ka-
se tn 27 katastriüksuse 
(17005:006:0035) detail-
planeering. Avalik välja-
panek toimub 10.08.09 
- 24.08.09 Elva linnava-
litsuses, Kesk 32, II kor-
rus, tuba 211, tööpäeva-
del kl 8-12, 13-17. Pla-
neeritav ala asub Kase ja 
Muru tn nurgal, suuruse-

ga ~ 5000 m². Planeerin-
gu eesmärgiks on õigus-
liku aluse loomine Elva 
Väikelastekodu kahe pe-
remaja rajamiseks, hal-
jastuse, juurdepääsutee-
de ning tehnovõrkude la-
henduse koostamiseks. 
Planeering ei sisalda üld-
planeeringu põhilahen-
duse muutmise ettepane-
kut.

LV

Tänavu oktoobriks 
jõuab Facio Ehitus Elva 
linna toruprojektiga Kesk 
tänava algusesse ning ar-
vestuste kohaselt läheb 
linnas suuremaks kaeva-
miseks vastu talve, kui 
Elva linnas hakkavad to-
rustikku paigaldama Wa-
terser ja Merko Ehitus 
ning tööde maht kolme-
kordistub.

Kui käimasoleva I eta-
pi esimeses osas tehak-
se töid 27 miljoni krooni 
ulatuses, siis sügisel al-
gavate tööde hind küü-
nib 70 miljoni kroonini. 
Millises järjekorras töid 
teostatakse, on linnava-
litsus jätnud firmade ot-
sustada. 

EPP

AS Valga Teed likvi-
deeris Pikal tänaval eel-
misel aastal tehtud pin-
damistöödes ilmnenud 
puudusi. Linnamajandus-
osakonna juhataja Kalev 
Kepi sõnul osutus eelmi-
sel aastal tehtud töö eba-
kvaliteetseks, killustik tu-
li bituumeni pealt lahti ja 
teedel olid vaod. Ja kui-
gi garantii korras tehtud 
tööd ei lähe linnale mi-
dagi maksma, teeb Keppi 
veidi murelikuks, et Pikk 

tänav saab värskelt pin-
natud enne seda, kui to-
ruprojekti käigus tee taas 
üles kaevatakse.

Linnapea Reno Laidre 
arvates aga toruprojekti-
ga sel aastal ilmselt veel 
Pikka tänavat üles ei kae-
vata ning tema sõnul on 
igati õigustatud, et vilet-
salt tehtud töö on garan-
tii korras siiski mõttekas 
ümber teha. 

EPP

Toruprojekti tööde maht kasvab 
kolmekordseks

Pikal tänaval likvideeriti praaki

HALJASTUS Haljastuse rajamisel tasub nõu pidada 
spetsialistiga

Asjatundja silmale mõjuvad puust või kivist lillekastid murus võõrkehana, sest kujunenud arusaamade kohaselt ei 
sobi kastid sinna, kuhu saaks rajada peenraid. Foto: Sirje Veldi
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MIS JUHTUS
Elvas

Ööl vastu 25.07 varas-
tati Vambola tänava ma-
ja hoovist suure auto ta-
gant roller Keeway. Kah-
ju 25 000 krooni.

Rõngu vallas
23.07 sõitsid asulaväli-

sel teel lubatust kiiremini 
kl 15.55 ajal Tuuli (1974) 
26 km/h võrra, kl 16.25 
Helger (1972) 31 km/h 
võrra.

25.07 juhtisid asula-
välisel teel oma sõidu-
kit lubatust kiiremini kl 
10.40 Ander (1967) 36 
km/h võrra, kl 15.45 Erk-
ki (1976) 34 km/h võrra, 
kl 16.00 Ilmar (1978) 27 
km/h võrra, kl 16.30 Ri-
ho (1989) 35 km/h võrra, 
kl 17.10 Ingemar (1981) 
17 km/h võrra. Kl 20.55 
ajal juhtis Silver (1979) 
sõidukit, mis ei olnud 
nõuetekohaselt läbinud 
tehnoülevaatust.

27.07 kl 13.55 ajal ei 
täitnud Oleg (1980) sõi-
dukit juhtides liiklusmär-

gi “Peatumise keeld” nõu-
deid.

Rannu vallas
25.07 kl 21.55 oli sõi-

dukiroolis purjus Vladi-
mir (1951).

Konguta vallas
23.07 kl 16.50 sõitis 

Toomas (1978) asulaväli-
sel teel lubatust kiiremini 
29 km/h võrra.

26.07 kl 11.08 juh-
tis alkoholijoobes Ants 
(1981) sõidukit kiiruse-
ga, mis ületas liikluskor-
raldusvahendiga lubatud 
kiiruse 34 km/h võrra.

Nõo vallas
24.07 hilisõhtul käi-

sid päästjad Illi külas ja 
25.07 Ketneri külas, kus 
tükeldasid teele kukku-
nud puu ja vabastasid sõi-
dutee liikluseks.

Ajavahemikul 25.-
26.07 on Nõgiaru külas 
sisse murtud korterisse. 
Kahju selgitamisel.

LÜHIDALT

Kui tahad kuulda ja 
näha, kuidas elab 
Eestimaa küla, tee 
puhkuse- või nädala-
lõpuplaanidele vonks 
sisse ja sõida Rannu 
valda, kuhu augusti-
kuu teisel nädalava-
hetusel koguneb kü-
lade parlament – Ees-
ti Külade VIII Maa-
päev.

Sirje Veldi

Tartumaa poolsete pea-
korraldajate Aime Vilu ja 
Priit Laineste mobiilid heli-
sevad nädal enne suurüri-
tust peaaegu lakkamatult. 
Nad ise juba naeravad, et 
ega teineteisele naljalt he-
listada ei saa, sest mobii-
lid annavad kogu aeg kin-
nist tooni. Tegelikult on 
kõik see, mis toimub prae-
gu, vaid viimase hetke väi-
kesed, kuigi olulised täp-
sustused ja kogu Kodukan-
di meeskond on intensiiv-
selt ettevalmistustööga te-
gelnud juba pea aasta. Se-
ni on kõik sujunud tõrgete-
ta ning isegi rahaproblee-
mi pole.

Tunnustus Tartumaale
2007. aastal Jõgevamaal 

toimunud VII Maapäeval 
hõikas Kodukandi juha-
tus välja, et kahe aasta pä-
rast kogunevad külad Tar-
tumaale.

“Tegelikult olime juba 
tookord selleks valmis roh-
kem kui ükski teine maa-
kond,” ütles Priit. “Konku-
reeris ka Võrumaa, kuid 
meie kasuks otsustati ilm-
selt seetõttu, et juba tollal 
oli meil selge visioon.”

Rannu vald on valitud 
suurürituse toimumise 
keskpunktiks täiesti prak-
tilistel kaalutlustel, sest 
just siin on kõige suurema 
rahvamajaga vald Tartu-
maal ning just siinkandis 
on kõige tihedam majutus-
asutuste võrk.

“Rannust on abis ka häs-
ti palju vabatahtlikke,” kii-
dab Aime. “Pole kohanud 
Maapäeva läbiviimisel üh-
tegi takistust. Kõik on na-
gu hästi õnnelikud ja tun-
netavad, et ohoo, Tartu-
maal nii suur üritus – ikka 
lööme käed külge.”

Aleviku inimeste arv 
tõuseb kolmeks päevaks 
pea kahekordseks. Igast 
maakonnast on Maapäeva-
le oodata 20-liikmelist de-
legatsiooni, lisaks 40 kü-
lalist kümnest välisriigist 
ning poolsada vabataht-
likku ja sadakond esinejat, 
poliitikuid ja ministeeriu-
mide esindajaid.

Maakondade delegat-
sioone võtavad reedel vas-
tu 14 Tartumaa valda, näi-
tavad oma kohapealseid 
saavutusi, pakuvad küla-
suppi ja pannkooke.

Kohtume Rannus
VIII Eesti Külade Maa-

päev avatakse Rannu rah-
vamajas pidulikult 7. au-
gustil kell 17 ja selleks 
ajaks lubas kohal olla ka 
president Toomas Hendrik 
Ilves. Avamisüritusel kuu-
lutab Ene Ergma välja tä-

navuse Aasta küla 2009 
konkursi võitja.

Esimese päeva õhtul on 
Rannu rahvamaja taga par-
gis traditsiooniline maa-
kondade toite tutvustav õh-
tu ning tasuta pidu kõigile. 
Võistu mängivad külaka-
pellid ja lusti pakuvad rah-
vatantsurühmad. Laupäe-
vaõhtuses kultuuriprog-
rammis pakuvad maapäe-
valistele tantsurõõmu Ran-
nu rahvamaja isetegevus-
lased ja jalga saab keeru-
tada ansambli Armas Aeg 
saatel.

“Teisel õhtul teeme si-
tikat,” ütleb Priit kavalalt. 
“Ma ei hakka lahti seleta-
ma, mis see on, aga tulete 
kohale siis näete.”

“Kes näeb, see tunneb 
ära, et igas külas on oma 
sitikas,” salapäratseb ka 
Aime.

Palju on Kodukandis 
arutletud selle üle, kas 
Maapäev peaks olema ka-
he- või kolmepäevane. Prii-
dul on kindel seisukoht, et 
see peaks olema kindlas-
ti kolmepäevane, et inime-
sed, kes niikuinii on kodust 
kaugele sõitnud, saaksid 
siit maksimaalselt ideid, 
uusi tutvusi, kogemusi ja 
ka puhkaksid.

“Need õhtused tagatoad, 
kus arutatakse probleeme, 
mis töötubadesse ei mah-
tunud,” räägib Priit. “Just 
sealt tuleb see otseinfo 

üksteise tegemistest, hea-
dest ideedest, kuidas esi-
algselt võimatuna näivad 
mõtted on inimeste ühisel 
jõul teoks saanud.”

Aeglaselt kuid 
sihikindlalt

Maapäeva aruteludest 
peavad selguma sihid ja 
suunised, millele Külalii-
kumine Kodukant peaks 
kahel järgmisel aastal kes-
kenduma.

“Kui need maapäevadel 
tehtud otsused pole ka ot-
seselt jõudnud kuhugi sea-
dustesse või leidnud kajas-
tust suures meedias, siis 
vaikselt ja omasoodu see 
kõik siiski toimib,” räägib 
Priit. “Kui Kodukant läheb 
riigilt toetust küsima, siis 
juba teatakse, milleks see 
läheb ja mis asi see Kodu-
kant üldse on.”

Kodukant on õpetanud 
ja innustanud külakogu-
kondi mõtlema oma kodu-
koha arendamisele, koos-
tama arengukava ja küsi-
ma raha Euroopa Liidust. 
Nüüd on oluline õpetada 
külasid pakkuma teenuseid 
ja end ise paremini majan-
dama. Oluliseks tõuke-
jõuks on siin LEADER mee-
de, mis samuti Maapäeval 
jutuks tuleb. Juba kolman-
dat korda on Maapäevadel 
ka noorte töörühmad, kel-
le arvamused ja ettepane-
kud Kodukandile väga olu-
lised on.

“Praegu ongi üks suur 
probleem just see kogu-
konna tunne,” räägib Priit. 
“Sada külainimest ei ole 
veel kogukond, kui nad ei 
tunneta end ühtse külana. 
Kõik väljaspoolt vägisi sis-
setoodud asjad on suhteli-
selt väikese kasuteguriga, 
nad kas toimivad vähe või 
hääbuvad kohe. Kuid on 
väga raske kellelegi näida-
ta, et tehke nii- või naapi-
di.”

Kott-padi, leivatalu 
ja sepistatud 
tarkuseraamat

Kolmanda päeva hom-
mikul tõmbab Tartumaa 
Rahvakultuuri Keskselts 
Rannus käima traditsioo-

nilise käsitöömeistrite laa-
da, avatud on ka näitus Kü-
laliikumise Kodukant tege-
mistest ja tegutseb priitaht-
like pritsimeeste selts.

Küsimusele, mis Tartu-
maal toimuva Maapäeva 
eriliseks teeb, saan vastu-
seks, et kottpadjad, leiva-
talu ja sepistatud tarkuse-
raamat.

“Me ise tunneme kõige 
rohkem uhkust Maapäeva 
kottide üle, mille idee tuli 
Kivisäki aiandustalu pere-
naiselt Terje Odenilt ja kus 
igas tootes on vähemalt 
kümne inimese tööpanus,” 
ütleb Aime.

Seekord ei ole Maapäe-
va materjalid lihtsalt linas-
tes kottides, vaid ehtsa vil-
laga täidetud kottpatjades, 
mille teeb eriliseks see, et 
nende tegemisel on kasu-
tatud kõiki Eestimaa pe-
renaiste käsitöövõtteid ja 
kahte ühesugust ei leia. Pä-
rast Maapäeva võib kotilt 
sangad küljest nööpida ja 
kasutada diivanipadjana.

“Patjades olevat villa on 
meie meeskond kolm nä-
dalavahetust käsitsi kraa-
sinud ja seega on neis kot-
tides lisaks villale ka meie 
inimeste kätesoojus,” ütleb 
Aime.

Oleks patt jätta Tartu-
maal tegemata leivata-
lu, mis tuntud rahvapä-
rimuse edasikandja Sii-
ri Puhalaineni ideest sün-
dinuna on olnud ka Kodu-
kant Tartumaa n-ö leiva-
number mitmeid aastaid. 
Seekord valmistatakse lei-
vast Eestimaa kaardi kuju-
line makett, püüdes tabada 
igale maakonnale omast 
sümboolikat ja taluarhitek-
tuuri.

“Et kui näiteks maakon-
nale on iseloomulikud ki-
viaiad, siis need ubadest ja 
singivõidest sinna maketile 
ka tehakse,” lubab Aime.

Järgmisele maapäeva 
korraldajale, kes selgub vii-
masel päeval, kingib Kodu-
kant Tartumaa Vasula kü-
las valmistatud sepistatud 
raamatu, milles Tartumaa 
targad sõnad.

Külad kogunevad Randu

Villakraasimine Kodukant Tartumaa tublid villakraasijad (vasakult) Kaia Köörna, He-
len Pullinen, Kristo Uisk, Gert Laineste ja Aime Vilu panevad maapäevaliste kottpat-
jadesse ka oma käte soojuse. Foto: erakogu

Elektrienergia hind 
langeb 1. augustist 6,4 
protsenti. Hinnalangu-
se põhjuseks on kesk-
konnatasude alanemisest 
tulenev tootmishinda-
de langus Eesti Energia 
Narva Elektrijaamades. 
Eesti Energia elektri-
energia keskmine hind, 
mis oli seni 50,79  sen-
ti kilovatt tunnilt, ala-
neb augustist 47,54 sen-
dile kilovatt tunni eest. 
Eesti Energia juhatuse 
liikme Margus Rinki sõ-
nul alaneb seega elekt-
rienergia hind  6,4 prot-
senti ning kogu elektri-
arve koos võrgutasudega 
3,6 protsenti. “Keskmi-
se majapidamise elektri-
arve väheneb selle aasta 
augustist 12 krooni, olles 
senise 325 krooni asemel 

313 krooni,” lisas Rink.   
Hinnalanguse peamine 
põhjus on keskkonnata-
sude alanemine alates 16. 
juulist 2009, mil muutu-
sid jäätmete ladestamise 
keskkonnatasude raken-
damise põhimõtted. Tei-
ne hinnalanguse põhjus 
on elektrienergia toot-
miseks kasutatava põlev-
kiviõli hinna alanemine 
tänu kütteõli maailma-
turuhindade langusele. 
“Elektrienergia hinna-
kujundus on Eestis Kon-
kurentsiameti järelval-
ve all ning kulupõhine – 
kui tootmishinnad tõu-
sevad, tõuseb ka elekt-
ri hind ning kui tootmis-
hinnad vähenevad, ala-
neb ka müüdava elektri 
hind,” selgitas Rink. 

EE

Eesti Energia langetab hinda

MAAPÄEVAD

 1996 I Maapäev Ida-Vi-
rumaal

 1997 II Maapäev Valga-
maal, Otepääl

 1999 III Maapäev Hiiu-
maal, Käinas

 2001 IV Maapäev Rapla-
maal, Kehtnas

 2003 V Maapäev Lääne-
Virumaal, Vihula ja Haljala 
vallas

 2005 VI Maapäev Pärnu-
maal, Lepaninal

 2007 VII Maapäev Jõge-
vamaal

 2009 VIII Maapäev, Tar-
tumaal, Rannus

 2011 ?

Kui tellitud ajaleht Elva Postipoiss 
laupäeval postkastis ei ole, andke sellest 

toimetusele teada tel. 730 9899 (E-N) 
või e-mail epoiss@kodu.ee
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Need on niigi väike-
sed. Kui peaks ellu 
viidama valitsuskoa-
litsiooni kava mak-
sustada pensionid 
veel 13 protsendise 
ravikindlustusmak-
suga, langeb ena-
mik pensionäre päris 
vaesuse piirile.

Marika Tuus, 
Riigikogu liige, 
sotsiaalkomisjon

Kui juba praegu saab 
eestlane Euroopa üht vi-
letsamat pensioni, siis uue 
maksu kehtestamisega või-
dame pensionide edetabe-
lis endale juba punase la-
terna tiitli.

600 krooni võrra 
vaesemaks

Keskmise 4700 krooni-
se vanaduspensioni saaja 
kaotaks pensioni 13 prot-
sendilise ravikindlustuse-
ga maksustamisel üle 600 
krooni kuus. Kindlasti on 
see tunduvalt tõsisem löök, 
kui näiteks 50 000 krooni 
kuus teeniva puhul küm-
ne protsendine palgakär-
be, ehk 5000 krooni kao-
tamine. Loomulikult võib 
45 000 krooniga mõnusalt 
ära elada. Kuid eks proo-
vi pensionäri nahas olla, 
kellel pärast korteri, kütte, 
prügi, telefoni, televiisori 
ja arstirohtude maksmist 
haigutab rahakotis täielik 
tühjus. Kuid paljud saavad 
vaid rahvapensioni, töövõi-
metuspensioni, toitjakao-
tuspensioni, mis on kesk-
misest vanaduspensionist 
tunduvalt väiksem.

Ähvardavalt kiiresti suu-
reneb meil ennetähtaegselt 
pensionile suundunud ini-
meste arv lähenedes prae-
gu juba 16 tuhandele. Ei 
maksa arvata, et nad on 
laisad ja ei viitsi tööd teha. 
Lihtsalt tervis on läbi. Ar-
vud näitavad, et eesti mees 
elab haigusteta vaid 49,4 ja 
naine 53,7 aastat. Euroopa 
Liidu keskmine on 60 aasta 
ja Rootsi näitaja isegi seits-

mekümne ligi.
Ravikindlustusmaksu 

kehtestamine oleks ränk 
löök isegi kahekesi koos 
elavaile eakaile, kelle eel-
arve kahaneks 1200 kroo-
ni võrra kuus. Üksikpen-
sionäri elu muutuks lausa 
väljakannatamatuks, sest 
pärast kommunaalkulude 
ja ravimite eest maksmist 
jääks toidurahaks vaid vi-
letsad veeringud.

Valitsuse salajased 
plaanid

See kompamine, kuidas 
pensionäridelt raha kätte 
saada nii, et peaminister 
saaks öelda, et pensione 
pole vähendatud, käib ju-
ba ammu. Nii näiteks saa-
deti 18. mail valitsuse pres-
siruumist välja teade, kus 
on lahti arvutatud pensio-
nide tulumaksuvabastuse 
vähendamine 3000 kroo-
nilt 2250-le. On vaagitud 
ka vanainimeste hamba-
proteeside toetusraha kao-
tamist.

Kui nüüd valitsus pärast 
18. oktoobri valimisi pen-

sione siiski 13 protsendi-
ga maksustada püüab, siis 
tuleks seda nimetada otse-
selt pensionäri petmiseks. 
Kahekümne iseseisvusaas-
ta jooksul kasseeris riik iga 
kuu tema pealt 20 protsen-
ti sotsiaalmaksu, millest 
pensionile mineku päevaks 
kogunes konkreetne sum-
ma, mille alusel talle pen-
sion välja arvutati. Mitte 
keegi ei hoiatanud pensio-
nile minejat, et riik võib su 
raha ühel päeval ära võt-
ta. Nüüd seda plaanitak-
se. See oleks sama, kui mõ-
ni pank hüüaks, et homsest 
on kõik hoiused 13% väik-
semad. Ka pensionisum-
ma on väljateenitud hoius, 
mis asub vaid ajutiselt rii-
gi käes. Seda enam, et ravi-
kindlustusmaks on pensio-
närilt töölkäimise ajal kord 
juba kinni peetud.

Sotsiaalvaldkonda 
kärbitakse kõvasti

Paistab, et lähiajal oota-
vad sotsiaalvaldkonnas 
meid ees suured kärped. 
Eeltöö selleks tehti ära ju-
ba kevadel. Nimelt otsus-
tas koalitsioon panna riigi-
kogu sotsiaalkomisjoni esi-
meheks Isamaa ja Res Pub-
lica Liitu kuuluva Urmas 
Reinsalu, kes on varemgi 
tuntust kogunud tankisti-
na ebameeldivate otsus-
te täidesaatjana. Oma üle-
toomise kohta põhiseadus-
komisjoni esimehe kohalt 
nii tundlikusse sfääri nagu 
seda on sotsiaalvaldkond 
ja tervishoid, ütles värske 
komisjoni esimees ise ot-
se välja, et teda toodi põh-
jusel, et sügisel tuleb teha 
palju raskeid otsuseid.

Pole siis ime, et Euroo-
pa viie rikkama riigi hulka 
püüdlev Eesti ei taha ega 
kavatsegi ühineda Euroopa 
sotsiaalharta vanurite vae-
suse ja tõrjutuse sotsiaal-
set kaitset nõudvate artik-
litega. Ja ei saagi ühine-
da, sest me tahame ju pen-
sionäride teenitud rahaga 
lappida oskamatult aetud 
majanduspoliitika tulemu-

sena miinusesse aetud rii-
gieelarvet. Euroopa seda 
sammu ei mõistaks. See ei 
kuulu euroopaliku kultuu-
riga kokku.

Kas kalender valetab?
Kel Reformierakonna 

kollane kalender seinal, 
võib oma silmaga järe-
le kaeda, kuidas veel sel-
le aasta kevadel meenu-
tati oravate valimisluba-
dust nelja aastaga pensio-
ne kaks korda tõsta. Mai-
kuu lehekülg kinnitab, et 
lubatud pensionitõus jõuab 
samm-sammult pensionäri-
deni, aprillis toimuva pen-
sionitõusu vilju saavad ea-
kad tunda viienda kuu al-
gupoolel.

Kes sellest jutust pooltki 
uskusid, said ka veel poo-
le petta, sest 15protsendi-
ne tõus kärbiti viieseks. Lu-
batud 750 krooni asemel 
oli vaid 250 krooni. Seega 
viiesajast kroonist, millega 
enamik eakaid oli ammugi 
arvestanud, jäid nad ilma. 
Aga ravimite hinnatõus toi-
mus, käibemaksu ja aktsii-
se tõsteti. Meenutame ka 
pensionide tasuta kojukan-
de lõpetamist, mis võttis 
eakate kukrust täiendavalt 
60 krooni või pangast väl-
ja võetava raha suuremat 
maksustamist. Alles see oli 
kui puude raskusastmeid 
ja töövõimetust vähendati. 
Nüüd hüüavad mõned veel, 
et pensionäridelt tuleks ka 
valimisõigus ära võtta, et 
äkki hääletavad valesti, ja 
töölkäimine rangelt keela-
ta. Muidu ei jätkuvat tööd 
noortele.

Tuleb vist veel kaua 
oodata, et meil hakataks 
kord mõistma, et inimväär-
ne vanaduspõlv kuulub eu-
roopalike väärtuste hulka 
ja seda ei ole kellelgi õigus 
ära võtta.

Nagu sedagi, et ilma va-
nemale põlvkonnale inim-
väärset elu tagamata ei ole 
võimalik üles ehitada õn-
nelikku ühiskonda ka järg-
mistele põlvedele.
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e-mail: epoiss@kodu.ee
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28.07 otsustati:
Anda välja kasutus-

luba Järve tn 1 ja Järve 
tn 1a ehitise rekonstruee-
rimisel; ehitusluba Tartu 
mnt 3 spordihalli püsti-
tamiseks; ehitusluba Pa-
lu tee 14 üksikelamu re-
konstrueerimiseks; rek-
laamiluba Stereo Meedia 
OÜ-le reklaami eksponee-
rimiseks Kesk tn 7 park-
las 14.08. – 27.08.2009.

Anda välja kirjalik 
nõusolek ühisveevärgi ja 
-kanalisatsiooni liitumis-
rajatise väljaehitamiseks 
Palu tee 14, Palu tee 20a, 
Muru tn 6, Muru tn 13, 
Laane tn 12, Laane tn 14.

Lubada Elva HKK-
l Sinilind korraldada 5. 
septembril 2009 “Maa-
ema loodustoodete laat” 
Sinilind parklas.

Määrata lapse sünni-
toetus Kristi Trofimovile, 
Aire Tüvistile.

Tunnistada kehte-
tuks Arkadi Märtovskile 
välja antud taksoveolu-
ba ja sõidukikaart takso-

veoks alates 28.07.2009 
vedaja enda taotluse alu-
sel seoses tegevuse lõpe-
tamisega.

Vastu võtta Kase tn 
27 katastriüksuse detail-
planeering.

K o o s k õ l a s t a d a 
Arilix OÜ taotlus sõidu-
plaanile marsruudil Val-
ga-Rõngu-Tartu; Mees-
kond OÜ turvaplaan ava-
likul üritusel “Hullem kui 
Hollywoodis”.

Väljastada toetuski-
ri OÜ-le Kimar Transport 
reisijate veoks marsruudil 
Käärdi-Elva-Tartu.

Sõlmida töövõtule-
ping Livonia AS-ga re-
monditööde teostami-
seks Elva Muusikakoo-
lis; koostööleping Toot-
javastutusorganisatsioon 
OÜ-ga pakendi ja paken-
dijäätmete kogumise kor-
raldamiseks.

Anda linnavalitsu-
se tänukiri Elva HKK 
Sinilind õpetajale Siiri 
Puhalainenile.

Maia Kukk, Linnasekretär

LINNAVALITSUSE ISTUNG 

Mitte keegi 
ei hoiatanud 
pensionile 
minejat, et riik 
võib su raha 
ühel päeval ära 
võtta. Nüüd seda 
plaanitakse.

Ärge puutuge pensione!Teisipäeval esines El-
vas Verevi järve ääres His-
paania folklooriansam-
bel Estol de Tramuntana 
Mallorcalt.

Ligi kolmkümmend 
aastat tegutsenud folkan-
sambli 50 liikmest sõitsid 
Eestisse esinema pooled. 
Kavas on Hispaania eri-
nevate piirkondade tant-
sud laulu ja rahvapillide 
saatel, esinetakse Mal-
lorca algupärastes rahva-
riietes.

Kontsertreisidel on 
trupp käinud Saksamaal, 
Venemaal, Horvaatias, 
Poolas, Rumeenias, Ing-
lismaal. Moskva kõrval 
on Eesti üks kaugemaid 
esinemiskohti – siin on 
maljorkalased esmakord-
selt ning esimene esine-
miskoht oli Elva. Trupp 
esitas aeglasetempolist 
boolerot, hoogsat paaris 

hüppetantsu jota (hota) 
ja meeleolukat Andaluu-
sia kosimistantsu fan-
dangot. Omaette elamu-
se pakkus tantsu saateks 
kõlanud hispaaniapärane 
rahvapillide ja kastanjet-
tide lummav kooslus ning 
hispaania koloriitsed lau-
luviisid.

Esinemine järve ran-
nal oli kaugelt tulnud 
saarerahvale muljetaval-
dav ja esmakordne.

“Kui bussist välja tuli-
me, imestasid kõik, et oo, 
mis ilus koht see on! Üks 
ansambliliige ei pannud 
riidessegi, asus kohe siin 
pilte tegema,” rääkis an-
sambli tantsija Kristiina.

Verevi rannast sõidu-
tas buss Mallorca rahva-
muusikud esinema Ran-
du. Nädalalõpu veedavad 
nad aga Märjamaa folgi-
päevadel. EPP

Hispaania tantsud Verevi rannas

Folklooriansambel Estol de Tramuntana Verevi ran-
nas tantsuhoos. Foto: Milvi Kapaun

KÄRPED Reformierakond kipub kangutama oma postulaati
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Loodimistöö kõrvalt 
kollektsioneerimise 
ja harrastusfotograa-
fiaga tegelev Udo 
Valdner saab juuli-
kuu viimasel päeval 
65.

Milvi Kapaun

Oled sageli oma vi-
deokaameraga Elva 
k u l t u u r i ü r i t u s t e l 
sündmust jäädvusta-
mas. Sinu tehtud fotod 
on pälvinud äramär-
kimist loodusfotokon-
kursil “Märka mind!” 
ja Posti – paparazzo 
konkursil. Kuidas fil-
mimine ja pilditege-
mine alguse sai?

Ostsin oma esimese vi-
deokaamera viis aastat ta-
gasi. Algul filmisin laulu-
väljakul Straussi Kuning-
riigi etendusi, lihtsalt en-
da jaoks. Hiljem viisin üri-
tustel tehtud videolinte ka 
kultuurikeskusesse Sini-
lind. Filmisin tantsurüh-
ma Hõbemänd ja ansamb-
li 7 vaprat vanaema juube-
likontserte. Ansambel Mis 
sest kutsus filmima an-
samblite päevale Kambja 
Lüüra. Kaamerat saab ka 
fotoaparaadina kasutada ja 
lähivõtteid teha. Loodusfo-
tosid käin tegemas Verevi 
järve ääres ja Elva ümbru-
se metsades. Põnevaid võt-
teid saab ka kodu- ja au-
toaknast pildistades. Ve-
ne ajal tegin pilte aparaa-
tidega Smena, Zenit, Fed 
2. Vahepeal ei teinud ma 
aastaid üldse pilte. Kui ost-
sin uue kaamera, läks pil-
ditegemine jälle uue hooga 
käima.

Fotohuvi oli sul juba 
lapsepõlves?

Jah, pildistama hak-
kasin Smenaga kuuendas 
klassis, isa käest õppisin. 
Elasime maal, tegin ko-
dus ja koduümbruses pil-
te. Ka minu nooremad lap-
sed Riine ja Riho on foto-
graafiahuvilised. Riho või-
tis kooli fotokonkursi ära. 
Heameel on, et peres foto-
huvi edasi läheb.

Koolihariduse said 
Tartus?

Olin maapoiss, elasi-
me Rõngu vallas Käol, Re-
he talus. Koolis käisin Tar-
tus. Seitse klassi pedagoo-
gilise kooli harjutuskoolis, 
keskkooli lõpetasin A.H. 
Tammsaare nimelises 1. 
keskkoolis (nüüd Treffne-
ri gümnaasium). Klassiju-
hataja ja saksa keele õpeta-
ja oli Mihkel Muti ema Lai-
ne Mutt. Range ja nõudlik 
õpetaja. Direktor oli aja-
loolane Allan Liim, kes pa-
ni koolis aluse matemaa-
tika ja füüsika eriklassi-
de loomisele. Matemaati-
ka oli mul lemmikaine, eri-
ti meeeldis geomeetria.

Kas olid kooli ajal 
spordipoiss ka?

Kooli ajal tegin kesk-
maajooksu, treener oli Ees-
ti meister keskmaajook-
sus Meinhard Pukk. 400 ja 
800 meetris olin oma koo-
lis number üks, Tartu lin-
na meistrivõistlustel olin 
aga praeguse Tartu abilin-

Loominguline ja täpne

napea Väino Kulli järel ala-
ti teine.

Elva EPT-sse tööle asu-
des mängisin sealses vä-
ravpallimeeskonnas. Meil 
oli tugev meeskond, vähe 
jäi puudu, oleksime Eesti 
esiliigasse pääsenud. Hea 
karjääri rikkus kaotus Tal-
linna Pedagoogilise Insti-
tuudi võistkonnale. Meie 
meeskonnas mängisid En-
del Pärn, Rein Härmoja, 
Rein Abel, Olev Roomets, 
Olavi Akkermann. Mina 
olin väravavaht.

Kuidas sinust elva-
lane sai?

Kui sõjaväest tagasi tu-
lin, jätkasin sõjaväe tõttu 
pooleli jäänud õpinguid TÜ 
teoreetilise füüsika erialal, 
kuid see ala mulle ei istu-
nud ning aasta pärast tu-
lin ülikoolist ära, tööle El-
va EPT-sse. Jaoskonnaju-
hataja Enno Zimmer saa-
tis mind Kehtna sovhoos-
tehnikumi drenaažisüstee-
mide mahamärkijate kur-
sustele, seda ametit olen 
pidanud 1968. aastast ala-
tes. Mulle meeldib see na-
tuke loominguline, samas 
täpne töö. Nüüd drenaaži 
enam ei tehta, olen loodija 
ehitusfirmas Mihkel X.

Sinu suureks kireks 
on kollektsioneerimi-
ne?

Jah, mul on kogudes 
üle-eelmisest sajandist ala-
tes pärit dokumendid, pa-
berrahad, märgid ja aas-
tatel 1892-1911 Tartus toi-
munud kultuuriürituste pi-
letid.

Kollektsioneerimine sai 
alguse üle 30 aasta tagasi 
suveniir- ja laulupeomärki-
de kogumise alustamisega. 
Kokku on mul märke kaks 
ja pool tuhat. Laulupeo-
märkide kogust puuduvad 
nelja esimese üldlaulupeo 
märgid, väärtuslikem on 
1894. aasta, viienda üld-
laulupeo märk.

Piletitekogu sain juhu-
se läbi Tartu endise miilit-
samaja pööningult. Vanad 
piletid avastas 80ndate lõ-
pus minu tuttav militsio-
näär, kes mind sinna liiva 

sisse tuhlama ja kaevama 
viis. Käisin seal mitu kor-
da, puhastasin ja korrasta-
sin neid kodus vahel öö ot-
sa. Vanemad piletite pakid 
olid nööritud ja pitseeritud. 
Omaaegse kuulsa laulja Ai-
no Tamme kontserdi pi-
let on maksnud 1910. aas-
tal sada kopikat, Hermiine 
Hellati kontserdile sai 50 
kopika eest. Väärtuslikem 
on 13. augustil 1906. aas-
tal toimunud Vanemuise 
tearimaja [nn väike ma-
ja] avamise kontserdi “Ees-
ti helitööde ajaloolik kont-
sert” pilet, mis maksis kolm 
rubla. Miilitsamaja pöönin-
gul pileteid tuhnides sain 
lisa ka oma dokumentide-
kogule. Seal nad olid käk-
ras igatpidi, vanimad pärit 
vene keisririigi aegadest.

Kuidas puhkad?
Ma olen ikka natuke 

mugav ka. Vabal päeval va-
ra voodist välja ronima ei 
kipu. Olen korteri-inime-
ne, aega jätkub pildistami-
seks ja puhkamiseks.

Puhkuse ajal käin iga 
päev jooksmas. Teen 3-5 
kilomeetrise ringi, maru 
hea enesetunde teeb. Hoo-
pis teine olemine! Kui saad 
nädal aega ära joosta, et ja-
lad enam valusad pole, te-
kib selline mõnus treeni-
tuse tunne. Tööpäevadel 
ei jõua kahjuks jooksurin-
gi ette võtta. Loen parema 
meelega raamatuid eluloo-
listel ja ajaloo teemadel. 
Üheks lemmikautoriks on 
Enn Vaino. Kirjutab oma 
sõjaväememuaare, loodu-
sest ja loomadest. Huvitav 
lugemine.

Pensionilejäämise 
mõtteid sul veel pole?

On küll. Hommikul ei 
viitsi üles tõusta, mõtlen, et 
oleks tore, kui ei peaks töö-
le minema. Samas ei taha 
töölt ära ka jääda, ei tun-
ne ennast sugugi pensionä-
rina. Koju jäädes hakkan 
kindlasti oma töö järele 
igatsema. Siis hakkan roh-
kem maal abis käima. Va-
navanemate talukoht saab 
vennapojale, vaja metsa-
töödel aidata.
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 Politseikomissar 
Peeter Liivak: „Politseis 
tuleb saavutada põhi-
eesmärgid: kuritegude 
avastamine ja nende 
kiire menetlemine, 
inimeste turvatunde 
tagamine, võitlus 
salaviina ja maksumär-
gita tubakatoodetega. 
Kindlasti oleks me töö 
tulemuslikum, kui me 
varustus oleks natukegi 
parem. Ja tööhimu ei 
lisa ka murtud lubadu-
sed politseiniku üpris 
tagasihoidlikku palka 
tõsta.“

 Mart Raudsaar (Isa-
maaliit) ja Rein Abel 
(Samm Edasi) kirjuta-
vad, et “Samm Eda-
sist” ja Isamaaliidust 
koosnev Elva võimuliit 
on tegutsenud aasta 
jooksul väga edukalt ja 
et nende koalitsioon on 
saavutanud enam kui 
kõik ülejäänud koos-
lused Eesti Vabariigi 
taastamisest saadik. 

 Hoolimata paljudest 
takistustest õnnestus 
Valguta Pagaril kuu 
aega tagasi alustada 
leiva, saia ja väikesaia-
de tootmist.

 Abeli Ärikeskuse 
toidupoodides maksis 
broilerikoiva kilo 15.50.

10 AASTAT

JUUBILAR Loodija Udo Valdner

Piletitekogul on Udo Valdneri kollektsioonidevaramus 
tähtis koht. Piletiteraamatute ja -rullide hulgas on ainu-
eksemplare kümmekond. Foto: Milvi Kapaun

Eelmisel nädalal 
Serbias Novi Sa-
dis toimunud juu-
nioride kergejõusti-
ku Euroopa meist-
rivõistlustel võitis 
19-aastane elvalan-
na Liane Pintsaar 
kolmikhüppes kuld-
medali.

Milvi Kapaun

Liane Pintsaar tegi 
oma parima tulemuse vii-
mases hüppevoorus, en-
ne seda oli ta 13.56ga tei-
sel kohal.

Hõbemedaliga leppi-
ma pidanud rumeenlan-
nat Cristina Sandut edes-
tas tiitlivõitja 28 senti-
meetriga. Pronksi võitis 
13.55 hüpanud sakslan-
na Jenny Elbe. Oma vara-
semat tippmarki 24 sen-
timeetriga parandanud 
Pintsaare hüppeseeria 
Novi Sadis oli x - 13.33 - 
x - 13.56 - 13.45 - 13.89.

Käimasoleval hooajal 
on Pintsaar olnud väga 
heas vormis ning tule-
mustega vaid tõusvas joo-
nes liikunud.

“Minu eesmärgiks oli 
Juunioride EM-il häs-
ti esineda ja seda ma ka 
tegin,” ütles Pintsaar. 
“Oleksin muidugi väga 
õnnelik, kui parandak-
sin Eesti meistrivõistlus-

tel rekordit veelgi.”
Elva kergejõustiku-

treeneri Margit Aidla käe 
all treeninguid alustanud 
Liane Pintsaar on kolm 
aastat olnud Eesti kol-
mikhüppe rekordiomani-
ku Kaire Leibaku treenin-
gukaaslane, treeneriteks 
Mehis ja Kersti Viru.

“Kui viiendas klas-
sis trennis käima hakka-
sin, oli Margit Aidla mul-
le eeskujuks. Ta on tuge-
va iseloomuga ning tah-
tejõuline naine. Trennid 
olid mitmekülgsed ja lõ-
busad. Hüppealad sobi-
sid mulle hästi. Kolmikus 
olid tulemused paremad 
ja nii jäigi see põhialaks,” 
meenutab sel hooajal 
ka kaugushüppes kuue 
meetri joone ületanud 
Pintsaar. “Kaire Leibak 
on praegu kindlasti mul-
le suureks innustajaks ja 
eeskujuks.”

Tartus Tamme staadio-
nil ja ülikooli spordihoo-
nes treeniv Pintsaar alus-
tab sügisel õpinguid Tar-
tu Ülikooli kehakultuuri-
teaduskonnas.

“Soovin jätkata samas 
vaimus ja loodan, et tule-
mused lähevad järjest pa-
remaks,” ütles Pintsaar. 
“Oluline on nautida seda, 
mida teen ja anda endast 
igal treeningul parim.”

Liane Pintsaar on Euroopa 
juunioride meister

Euroopa juunioride meistrivõistlustel kergejõustikus 
kolmikhüppes võidetud kuldmedal on Liane Pintsaa-
re senises sportlasekarjääris “magusaim” medali-
võit. Foto: erakogu
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25. juulil Elva ümb-
ruses sõidetud 9. El-
va Rattamaraton oli 
Eesti suurima rat-
tamaratonide sarja 
Elion Estonian Cup 
neljas etapp.

Milvi Kapaun

Elva rattamaratonile re-
gistreerus 1687 jalgratta-
sportlast, kellest 1155 star-
tis 68,5 km pikkusele ma-
ratonidistantsile ja 381 lü-
hemale, 31 km poolmara-
tonile. Lastesõitudes osales 
150 väikest ratturit.

Maratonirada oli öösel 
sadanud vihma tõttu muu-
tunud pehmeks ja libedaks. 
Suurema osa võistlusajast 
soosis ilmataat rattureid, 
kuid maratoni teises poo-
les löödi taevaluugid taas 
valla.

Maratoni 68,5 km pik-
kusel põhirajal võitis ajaga 
2:06.03 Erki Pütsep ratta-
klubist Bourgas.

Tasavägises finišiheitlu-
ses ületas teisena lõpujoone 
Raido Kodanipork (Arctic 
Sport Club) Ervin Korts-
Lauri (Investment Agency 
Pro Team) ees. Kodanipork 
kaotas võitjale 17, Korts-
Laur 18 sekundit.

Esikuuikus lõpetasid veel 
värske olümpiakrossi Eesti 
meister Caspar Austa, Kalle 
Kriit ja Alges Maasikmets.

Austa ikka sarja liider
Otsustav äraminek toi-

mus maratoniraja esimesel 
kolmandikul kui Pütsep, 
Kodanipork ja Korts-Laur 
rebisid juhtgrupist lahti 
ning kasvatasid vahe kii-
resti ühele minutile.

“Läksid kolmekesi eest 
ära, Kirsipuu ja teised vaa-
tasime üksteisele otsa, et 
kes nüüd järele veab. Eks 
me seal proovisime. Kirsi-
puu ütles, et ta ei jõua ja nii 
see kolmik eest ära läks,” 
rääkis koduvõistlustel nel-
jandana lõpetanud Austa. 
“See kolmik, kes eest ära 
läks, mulle sobis – nemad 
pole Elioni sarjas mulle 
suured konkurendid. Põhi-

konkurendid on sel aastal 
Kirsipuu ja Oras. Kuna Al-
lan Oras seda etappi ei sõit-
nud, Kirsipuul ka natuke 
ebaõnnestus, siis sarja liid-
ripositsiooni säilitasin.”

Maratoni lõpuosas koos 
Kalle Kriidi ja Alges Maa   sik-
metsaga konkurentidel eest 
ära sõitnud Austal õnnes-
tus lõpetada sõit kümme 
sekundit Kriidi ees.

“Raja lõpuosa oli muu-
detud, hakkas vihma ka ti-
butama, nii et lõpp oli päris 
tehniline. Seetõttu ma sealt 
grupist üksi minema sain, 
polnudki väga raske eest 
ära sõita ja neljandana ük-
sinda tulla,” rääkis Austa. 
“Natuke jääb ikka kripel-
dama. Olen kogu aeg mõel-
nud, et seda Elva marato-
ni tahaks ükskord ära või-
ta küll, aga sel aastal jälle 
ei õnnestunud. Kokkuvõt-
tes võib aga sõiduga rahu-
le jääda.”

Sel aastal esimest korda 
rattamaratoni kavas olnud 
vahefiniši võitis Caspar 
Austa, kes pälvis ka pari-
ma Elva meesratturi eriau-
hinna.

Elion Estonian Cup ma-
ratonidesarja individuaal-
set punktiarvestust juhib 
Caspar Austa 5972 punkti-

ga. Kümme punkti vähem 
on Alges Maasikmetsal, kol-
mas on Raido Kodanipork 
5952 punktiga.

Poolmaratoni võit jäi 
Elvasse

31 km pikkusel pool-
maratonil oli kiireim Elva 
rattur Henry Rebane aja-
ga 1:09.14. Esikümnes lõ-
petasid TÜASK ratturitest 
veel Maikel Kuusmaa (4.) 
ja Margo Tamm (7.).

Naistest lõpetas esime-
sena 68,5 km maratonidis-
tantsi (üldarvestuses 88.) 
Maaris Meier Peugeot nais-
konnast. 337. kohal lõpeta-
nud Maarja Kuuskvere oli 
N23 vanuseklassis Greete 
Steinburgi (293.) järel tei-
ne.

Meeskondlikus arves-
tuses võitis 89 võistkonna 
hulgas Investment Agency 
Pro Team koosseisus Er-
vin Korts-Laur, Markku 
Ainsalu ja Erki Kukk. Kol-
meteistkümnest naiskon-
nast oli parim Peugeot nais-
kond, kus sõitsid Maaris 
Meier, Liisi Rist ja Kristel 
Koort. Taaralinna Ratta-
naised Maarja Kuuskvere, 
Tea Lang ja Sirje Lepik olid 
teised.

Elva rattamaratoni pea-
korraldaja oli Tartu Üli-
kooli Akadeemilise Spordi-
klubi treener Jüri Kalmus. 
Rajameister oli Assar Kütt, 
peakohtunik Ants Väravas. 
Peasponsor oli ehitusfir-
ma Rand&Tuulberg. Vahe-
finiši ja parimate elvalaste 
(parim mees Caspar Austa, 
naine Maarja Kuuskvere, 
noor Henry Rebane) eriau-
hinnad pani välja Are Alt-
raja.

Peakohtunik Ants Vära-
vase sõnul on Elva Ratta-
maraton tänavuse aasta 
Elion Estonian Cup marato-
nidest üks paremini õnnes-
tunud etappe.

Vippe mullusest 
rohkem

Seitsmendat aastat jär-
jest toimunud Elva ratta-
maratoni linnapeade kari-
kasõit VIP CUP on aasta-

tega populaarsust võitnud 
ning toonud rattaürituse-
le aina suureneva osaleja-
tehulga. Poolmaratoni raja-
le startis sel aastal viisteist 
omavalitsustegelast.

Vipidest oli kiireim üld-
järjestuses 11. kohal lõ-
petanud Rakke vallavoli-
nik Enno Eilo, kes läbis ra-
ja ajaga 1:15,31. Teine oli 
ajaga 1:16.18 Nõo vallavo-
likogu esimees Jaanus Jär-
veoja (üldjärjestuses 16.) 
ja kolmas kolm minutit hil-
jem finišijoone ületanud El-
va abilinnapea Toomas Jär-
veoja (19.). Linnapeade ka-
rikasõidu traditsioonilise 
loosiauhinna – jalgratta 
(uni versaaljalgratas Scott) 
omanikuks sai Valga linna-
pea Ivar Unt.

“Linnapeade karikasõi-
du eesmärk on tuua poliiti-
kategelasi spordi juurde ja 
toetada annetusrahaga El-
va väikelastekodu,” märkis 
Elva linnapea Reno Laidre. 
“On heameel, et võistlus on 
ka sel aastal kenasti korda 
läinud ning oma eesmärgi 
edukalt täitnud.”

VIP CUPil osalejate an-
netustest laekus sel aas-
tal 7450 krooni, millele El-
va linnavalitsus lisab sama-
palju, et 14 900 krooni eest 
sisustada väikelastekodu 
mängutuba.

“Aitame täita lastekodu-
pere unistust – saavad en-
dale pallimere,” muheles 
linnapea rahulolevalt.

VIP CUP-il osalesid Rõu-
ge vallavanem Tiit Toots, 
Rõngu vallavolinik Hillar 
Hänilane, Elva linnapea 
Reno Laidre, Kunda linna-
pea Allar Aron, Valga lin-
napea Ivar Unt, Elva linna-
volinik Heiki Hansen, Rõn-
gu vallavolinik Hillar Vik-
si, Võru abilinnapea Innar 
Mäesalu, Põdrala vallava-
nem Aivar Uibu, Elva lin-
navolinik Evelin Pihlak, 
Imavere vallavanem Jüri 
Ellram, Rakke vallavolinik 
Enno Eilo, Nõo vallavoliko-
gu esimees Jaanus Järve-
oja, Elva abilinnapea Too-
mas Järveoja, Jõgeva abi-
linnapea Kalmer Lain.

Noorte jalgpalliturniir 
Tammeka Cup peeti Tar-
tus tänavu juba 15. kor-
da. 24.-26. juulil toimu-
nud turniiril osales Elva 
jalgpalliklubist erineva-
tes vanuseklassides neli 
võistkonda. Kõige tubli-
mad olid kõige nooremad 
jalgpallipoisid, kes 2002. 
aastal sündinud noor-
meeste võistkondade ar-
vestuses võitsid esikoha. 
FC Elva noormeeste võist-
kond osales omavanuste 
poiste tuniiril esmakord-
selt. Varem vaid 2001. 
aastal sündinud noor-
meeste turniiridel osale-
nud poisid näitasid oma-
vanuste seas terve päe-
va jooksul väga sisukat 
ja kindlat mängu. Kuuest 
mängust võeti kuus või-
tu, kokku löödi 25 vära-
vat ja endale lasti lüüa 
vaid kolm väravat. Võist-
kond koosnes Elva, Puka, 
Nõo ja Sihva treening-
rühmade poistest, tree-
ner on Kristjan Moorast. 
Mängisid Karl Tamme-

org, Robin Paring, Robin 
Kors, Chris-Robin Kadas-
tik, Kermo Korela, Oliver 
Kiho, Joonas Aart, Karl 
Artur Kors, Priit Laak ja 
Ottomar Sibul.

Suured tänud toetava-
tele lastevanematele, kes 
terve päeva poisse abista-
sid, kindlust ja tuge and-
sid. Väga suured tänud 
meie FC Elva 2001. aastal 
sündinud ja nooremate 
poiste peasponsorile Nõo 
Lihatööstusele, kes tur-
niiri osavõtukulud kan-
dis ja lisaks poisse Nõo 
Lihavürsti snäkkidega 
kostitas.

FC Elva 99 meeskond 
saavutas Tammeka Cup 
turniiril kolmanda koha, 
2001.a. sündinud poisid 
olid neljandad, FC Elva 
97 ja FCE Otepää 96 said 
viienda koha. Treenerid 
on Kristjan Moorast, Vei-
ko Haan, Gunnar Pastak, 
Marek Naaris ja Laur 
Nurme.

Marek Naaris, 
FC Elva tegevjuht

Elva jalgpallipoiste võit 
Tammeka Cupil

Elva Rattamaratoni 
võitis Erki Pütsep

26. juulil Elva lin-
nastaadionil toimunud 
III liiga Lõuna XII voo-
ru mäng FC Elva II – SK 
Noorus 96 lõppes viigiga 
2:2. Kodumängust Ees-
ti meistrivõistluste sarjas 
esimesi punkte noolima 
läinud FC Elva II mees-
konnale oli ilusal püha-
päeval kaasa elama tul-
nud 55 toetajat. Eelmise 
nädalaga võrreldes olid 
elvakad paremas rivistu-
ses ja pikema varumees-
te pingiga. Esimene tõeli-
selt ohtlik väravavõima-
lus tekkis 17. minutil El-
va meeskonnal, kui Kau-
po Süldi pealöök raksatas 
SK Nooruse väravalatti ja 
põrkas sealt värava joo-
nele. Järellöök ebaõnnes-
tus. 20. minutil kasuta-
sid külalised ära kaitsja 
ja väravavahi valearves-
tuse ja asusid kohtumist 
juhtima. Paar minutit 
hiljem oli lähedal ka kü-
laliste teine värav, kuid 
Veiko Haan suutis olu-
korra blokeerida. Pärast 
seda said elvakad ka oma 
mängu taas liikuma ja 27. 
minutil koksas Veiko Kütt 
viielt meetrilt väravasse 

Karl Bussovi tsenderdu-
se. Teise poolaja alguses 
sai mängu paremini käi-
ma SK Noorus 96 ja läks 
uuesti juhtima. 74. minu-
til teenisid elvakad karis-
tusala tagant karistuslöö-
gi, mille Karl Bussov vas-
taste väravavahile püüd-
matult lati alla põru-
tas. Mängu lõpus oli El-
va jalgpalliklubil veel mi-
tu head võimalust mäng 
võita, kuid lahendused 
jäid nõrgaks. Kohtumine 
lõppes viigiga ja FC El-
va II teenis kodustaadio-
nilt oma hooaja esimese 
punkti.

Meeskonnas mängi-
sid Arvo Käkk, Rando 
Kuus, Priit Pastak, Vei-
ko Haan, Veiko Kütt, Tar-
mo Kerro, Laur Nurme 
(46. Evert Soonberg, 81. 
Mart Kaur), Karl Bussov, 
Kaarel Tani (60. Martin 
Raid), Kaupo Süld, Raido 
Kuus (68. Juri Sirokov). 
Järgmises voorus kohtu-
takse tugeva FC Otepää-
ga ja siis ootab ees ju-
ba karikamäng Narva JK 
Transiga.

Marek Naaris, 
FC Elva tegevjuht

FC Elva II sai punkti kirja

Elva rattamaratonile number ühe all startinud Caspar Austa koduvõistlustel pjedestaalile ei pääsenud, kuid kind-
lustas oma liidripositsiooni Elion Cupi rattamaratoni sarjas. Jaan Kirsipuu (2) lõpetas Elva sõidu 30. kohal. Fotod: 
Kersti Koosa

Elva rattamaratoni võitjat 
profirattur Erki Pütsepat 
konkurendid maratoniraja 
lõpumeetritel ei ohusta-
nud.
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Tänavakivide paigaldus, haljas-
tus. 5399 1106

OÜ Nikpo teeb katlamajade, küt-
tesüsteemide, maaküttesüstee-
mide ja santehnilisi töid. Garantii. 
506 8509

Ehitus- ja remonttööd. 5353 
6160

Aedade ja terrasside ehitus. 
5675 3918

Starterite, generaatorite remont. 
Hüdrovoolikud ja tarvikud. 529 
1979; 730 3607

Ohtlike puude langetamine, võ-
salõikus. Tel. 5810 8597

Elektri- ja nõrkvoolutööd, san-
tehnilised tööd, muru niitmine. 
www.mano.ee. Tel. 520 8970

Pottsepatööd. 5348 0240

Üürile anda garaažiruumid ala-
tes 10 krooni m². Tel. 503 2954

Üürile anda 1-toaline korter 
kesklinnas. Tel 504 3202

Üürile anda 3-toal. mugavuste-
ga möbleeritud korter. 554 9397

Kui soovid sõiduvõimalust 4. 
augustil Madonna kontserdile 
ja tagasi, helista tel. 5346 6728

Kasumetsa küttekontor müüb 
küttepuid kojutoomisega. Tel. 
734 9800, 529 2305

Müüa lõhutud küttepuud koju-
toomisega. 510 4498

Müüa lõhutud küttepuud (30-50 
cm) ja küttepuud 3m. Vedu tasu-
ta. 525 1588

Müüa küttepuid (kask, lepp) ko-
jutoomisega. 5353 0668

Müüa sise- ja välisvoodrilauda, 
saunavoodrit. Vedu. Tel. 5650 
7888 www.profiillaud.ee

Pubi Elvas vajab ettekandjat-
baaridaami. Info 504 9035

1a 3k vanune poiss ootab hoid-
jat. 5556 9903

Ehitusprahi (eterniit ja klaas), 
kodutehnika ja mööbli äravedu. 
513 2927

Baltic Roof Service teostab ka-
tuse- ja fassaaditöid. 5562 0678 
www.brs.ee

Plaatimis- ja santehnilised tööd, 
saunade ehitus. Vanast vanni-
toast uus! 5399 1106

Garaažide, kuuride, grillmajade 
ehitus. Korterite renoveerimine. 
5555 8041

SPORT

26. juulil toimus Tar-
tumaa tervisespordikes-
kuses seiklusspordisarja 
Swedbank Xdream kolmas 
osavõistlus.

Swedbank Xdream võist-
lus on neljast osavõistlu-
sest koosnev seiklusspordi-
sari, kus kolmeliikmelised 
võistkonnad, liikudes jalg-
si, jalgrattaga ja kanuuga 
läbivad kontrollpunktidega 
maastikule tähistatud raja 
ning sooritavad ettenähtud 
lisaülesandeid.

Osavõistluse peakorral-
daja Tõnis Jürimäe sõnul 
on seiklussari mööda Ees-
tit tiirelnud juba aastast 
2004. Selle aja jooksul on 
toimunud 22 võistlust.

“Elva kanti jõudsime 
seepärast, et Eestimaale on 
n-ö ring juba peale tehtud,” 
rääkis Jürimäe. “Antud 
võistlusformaadi väga olu-
liseks osaks on kanuusõit. 
Seepärast otsitaksegi võist-
lusmaastikke, kus oleks li-
saks huvitavatele metsade-
le ka võimalus kanuud sõi-
ta. Kuna aastatega on seik-
lusspordi harrastajate hulk 
tublisti kasvanud, siis vaja-
takse ka suuremaid ja kor-
ralikumaid võistluskesku-
si. Elvas on selleks kindlas-
ti Tartumaa Tervisespordi-
keskus.”

Võistlejatel on võimalus 
valida A (pikem ja raskem) 

ja B (lühem ja kergem) ra-
ja vahel. Lisaks peetakse 
nii A kui B rajal arvestust 
eraldi meeskondade, sega-
võistkondade ja naiskonda-
de vahel.

Elva võistlustel oli A-ra-
ja pikkuseks linnulennult 
50 km, reaalselt läbisid 
sportlased aga hulga pike-
mad vahemaad. A-raja lisa-
ülesanded olid Vitipalu tor-
nist järgmise kontrollpunk-
ti asukoha leidmine ning 
sealt köitega alla laskumi-
ne, Tõraveres Päikesesüs-
teemi planeetide reastami-
ne ning puupalli raja läbi-
mine. B-raja pikkus oli lin-
nulennult 33 km, lisaüles-
anded olid samad, välja 
arvatud  tornist laskumi-
ne. Lisaks jooksule, ratta- 
ja kanuusõidule tuli võist-
lejatel ujuda Vaikses järves 
200 meetrit.

Erinevalt eelnevatest 
osavõistlustest oli Elva 
võistluse kanuuetappidel 
kasutusel ka märkeorien-
teerumine, mida Xdreami 
sarjas pole varem kasuta-
tud. Lisaks veel Vitipalu 
ülikeeruka reljeefiga maas-
tikul toimunud valikorien-
teerumine ja Tõraveres toi-
munud lisaülesanne, kus 
võistkonnad pidid reasta-
ma Päikesesüsteemi pla-
neete.

Elva võistlustel osales A 

rajal 98 ja B rajal 170 kol-
meliikmelist võistkonda 
kokku 804 võistlejaga.

A rajal oli parim ISC 
ADVENTURE TEAM (Il-
mar Udam, Randy Korb, 
Urmo Alling). Segavõist-
kondadest oli A rajal parim 
Kadarbiku Kanged (Heiti 
Hallikma, Rene Ottesson, 
Eveli Habakuk). Naistest 
võitis ISC TEAM (Pilvi-He-
li Vettik, Jana Kink, Maret 
Vaher).

B rajal tuli võitjaks 
meeskond STR (Sven Luks, 
Andrei Gristsenko, Rai-
vo Laanemets), segavõist-
kondadest Naljahammas-
ratas (Mait Vaiksaar, Va-
hur Vaiksaar, Annika Ves-
ke). Naistest olid parimad 
Areal Team naised Tea 
Pärnik, Sirli Parm, Merike 
Vanjuk.

Elva sportlastest osa-
lesid B rajal Airi Alnek 
Multispeed (Heiki Elmet ja 
Rene Sakkus) ja Eveli Saue 
A&T Sport (Raidar Mesila 
ja Olaf Mihelson) võistkon-
na koosseisus. Segavõist-
kondade arvestuses sai nel-
janda koha võistluste lõ-
pul eksimuse tõttu võidust 
ilma jäänud A&T Sport, 
Multispeed oli kaheksas, 
Swedbank Xdream neljas. 
Viimane etapp Tabasalu 
sprint toimub 5. septemb-
ril. EPP

Seiklussportlased seiklesid 
Elva ümbruse maastikel
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ARBIMÄEL

ELVA KONSUMIS 

Soodustus kehtib Säästukaardi esitamisel!

Ploom tume kg  10.90
Jogurt maasika-apelsini 1kg kannus 18.50 14.90
Suitsusardell 500g Rannarootsi 28.40 20.50

Sea strooganov 290g 19.90
Kodune hakkliha 600g (Rakvere LK) 29.90
Kodune hakkliha kg 49.90
Seapraad kamaraga kg 59.90
Seapraad kondita kg vp. 59.90
Šašlõkk keefirimarinaadis kg 69.90
Grill-liha BBQ marinaadis kg 79.90

ERITI HEAD PAKKUMISED KONSUMITES
kuni 2. augustini:

PARFÜMEERIA osakonnas
kpl. KODU&TEHNIKA

Kuni 2. augustini:

KELLAD
-15%

PESU -20%


